
DNEVNI RED:

1. Usvajanje zapisnika s prve tematske sjednice odrzane 21.03. 2024. godine
2. Informacije i razgovor o materijaiima s drugog sastanka o reformi visokog obrazovanja u

Islamskoj zajednici odiianog 6.3.2024. godine
3. Prijedlog zakljudka Vijeda o reformi visokog obrazovanja u Islamskoj zajednici

Ad 1). Usvajanje zapisnika s prve tematske sjednice odriane 21.03. 2024. godine
Vijede je razmatralo i Zapsinik je usvojen jednoglasno.

Ad 2). Informacije i razgovor o materijaiima s drugog sastanka o reformi visokog
obrazovanja u Islamskoj zajednici odr^nog 06.03.2024. godine.

Dekan prof. dr. Mustafa Hasani je otvorio diskusiju o dostavljenim materijaiima sa drugog
savjetovanja o reformi odiianog 6. marta 2024. godine. Istakao je vaznost dostavljenih
materijala, s obzirom da na osnovu izlaganja i diskusija moiemo vidjeti mogu6e pravce i
razmiSljanja kako se treba odvijati proces reforme. Istakao je vainost razgovora o aktualnoj
reformi na Vijecu, jer se tide bududnosti Fakulteta. Dekan je kazao da je izlaganje doc. dr. hfz.
Mensura Malkida interesantno zbog pitanja standarda zanimanja i kategorizacije dzemata. Na
osnovu jednoobrazno i jasno deflnisanih standarda zanimanja i kategorizacija diemata na
cijelom teritoriju koji pokriva Islamska zajednica Fakultet bi trebao artikulisati kvalifikacije
zanimanja tj. studijske predmete i potrebne sadrzaje tih predmeta. Tekst direktora Muhameda
Jusida je, takoder, interesantan, jer je u njemu ponudio vi§e modela ili prijedloga o tome koji
bi se sadriaji trebali izudavati kada je rijed o obrazovanju imama za zemlje izvan Bosne i
Hercegovine. Njegovo obradanje i tekst nam je pokazalo da postoji "§um u komunkaciji", jer
se vidi da mr. Jusid nije upoznat sa svim aktivnostima na naSem Fakultetu.

Prof. dr. hfz. Aid Smajid je ukazao na dinjenicu da su neki prijedlozi koje je punudio direktor
Jusid ved realizirani ili se realiziraju na Fakultetu kroz medunaradnu saradnju. Dekan je kazao
da de biti organizovan sastanak sa direktorom Jusidem, nakon njegovog povratka sa slu^benog
puta u Njemacku, prilikom kojeg de s nadleznim predstavnicima njemadkih vlasti, kako je
rekao Dekanu, razgovarati o obrazovanju imama u Njemadkoj.

Prof. dr. Nedim Begovid je istakao da na programu Master imameta postoji set izbomih
predmeta koji pripremaju imame za rad u dijaspori, uz napomenu da je na iste saglasnost dao
Osnivad Fakulteta.

Prof. dr. hfz. Aid Smajid je kazao da na jezidkim kompetencijama treba insisitirati
poslodavac. Istakao je da studenti i studnetice naSeg Fakulteta imaju mogudnost ucenja jezika
na Fakultetu, ali da tu mogudnost ne koriste na adekvatan nadin.

Prof. dr. Asim Zubdevid je ukazao na mogudnost studiranja naSih mladih iz dijaspore na
naSem Fakultetu i da tu mogudnost treba afirmirati i aktualizirati u naSoj dijaspori.

Dekan je istakao vainost univerzitetske diplome koju izdaje Fakultet sa kojom se mo2e
zaposliti u BiH i dijaspori i da tu dinjenicu trabamo uvijek isticati.

Prof. dr. Nediad Grabus je iznio je prijedlog da idemo tadku po tadku predloienog teksta
zakljudka i da se izjasnimo.

Po§to nije bilo vi§e zainteresiranih diskutanata dekan je zakijudio ovu tadku.



Ad 3). Prijedlog zaklju5ka Vijeda o reformi visokog obrazovanja u Islamskoj zajednici

Prof. dr. Nediad Grabus ukazao na va^ost sagledavanja Sire slike. Istakao dinjenicu da se u
procesu reforme jo§ uvijek govori o idejama, a ne konkretnim prijedlozima. Kazao je da su
reforme potrebne u smislu vainosti ujednadavanja standarda u obrazovanju u okviru Islamske
zajednice i predloiio da se u dostavljenom prijedlogu zakljudaka koristi adekvatniji jezik. Na
kraju je iznio konkretne prijedloge u cilju bolje jezidke formulacije i izbora pojmova u nekim
dijelovima Zakljuika.

Prof. dr. Dina Sijamhodiid-Nadarevic je upoznala prisutne da je bila na sastanku s direktorom
Uprave za obrazovanje i sa detaljima razgovora sa dr. Dzevadom Hodiidem. Pojasnila je
prisutnima prijedlog o zajedni5kom programu sa Islamskim pedagoSkim fakultetom u Bihadu
kojeg je iznijela i direktoru. Zaloiila se da bi u prijedlogu naSeg ZakljuCka trebali dati
konkretna ijeSenja i prijedloge.

Prof dr. Amira Tmka-Uzunovid je ukazala na zna£aj pitanja matidnosti, posebno za Katedru
filologije Kur'ana, jer je evidentna bitna razlika izuCavanja arapskog jezika na FIN-u i na IPF-
u u Zenici.

Prof. dr. Nedim Begovid je kazao da mi kao dio Islamske zajednice imamo obavezu ali, isto
tako, imamo Sta i kazati o procesu i sadrzaju reforme visokog obrazovanja, te je naglasio da
nema istinske reforme visokog obrazovanja bez prethodno jasno defmiranih strateSkih ciljeva.
To u praktidnom smislu podrazumijeva tri koraka: analizu ranije usvojene strategije,
defmiranje novih strateSkih ciljeva i usvajanje reformskih odluka koje 6e biti uskladene sa tim
ciljevima.

Doc. dr. Samedin Kadid je rekao da je Fakultet ved ukljuden u proces reforme. Smatra da su
zakljudci preuranjeni; ne vidi njihov smisao, jer je proces joS otvoren i predla2e prolongiranje
njihovog usvajanja.

Dekan je kazao da smatra da su naSi zakljudci doprinos reformi i da se tako trebaju shvatati,
jer su rezultat razumijevanja dosadaSnjeg procesa vodenja javne rasprave.

Prof. dr. Ahmet AlibaSid je podiiao prijedlog prof. dr. Grabusa da se treba voditi raduna o
jezidkim formulacijama i prilagoditi jezik u zakljudcima. Predloiio je dodavanje jednog
paragrafa na kraju Zakljudka kojim s najavljuju konkretniji prijedlozi Vijeda u narednoj fazi.

Doc. dr. Senad Ceman je kazao da je prijedlog zakljudka pod tadkom 8. suviSan i iznio
nekoliko konkretnih prijedloga u vezi pravilnijih jezidkih formulacija.

Doc. dr. Samedin Kadid ja kazao da de biti suzdr^ po pitanju zakljudaka, jer nema sve
informacije i predlaie izbacivanje tadke 1. u kojima se spominju nadela jer su nadela
akademske odgovomosti, slobode i autonomije individualna, a uz to se ovdje koriste iz
sindikalnih razloga. Prof. dr. Amina Amautovid je kazala da je u tadci 1. govori o
nadleznostima Vijeda i da je obavezno treba zadrzati u tekst Zakljudka.

Prof. dr. Nedim Begovid smatra da je vazno da Vijede, kao najviSe strudno tijelo Fakulteta,
zauzme stav o pitanjima obrazovanja, visokog obrazovanja i njegove reforme. Smatra takoder
da Islamska zajednica moze neka pitanja u sferi visokog obrazovanja rijeSiti intemim aktima
iako se matidnost za pojedine oblasti ije§ava na nivou kantona. Prof. dr. Nedim Begovid
sugerira konkretnim prijedlozima saradnje sa drugim fakultetima Islamske zajednice mozemo
biti jo§ konstruktivniji, ukljudujudi I mogudnost uvodenja zajednidkog studijskog programa
(npr. programa islamske vjeronauke).
Dekan smatra da bi trebali nastaviti praksu ukljudivanja nastavnika sa drugih islamskih
fakulteta u nastavnom procesu.



Prof. dr. Nedzad Grabus je istakao da Vijece Fakulteta treba da raspravlja o svim vaznim
pitanjima za Islamsku zajednicu i da se ne treba odricati te svoje obaveze. Predloiio je da se u
roku od sedam dana dostave konkretni prijedlozi izmjene teksta zaklju£ka i da se Slanovi
Vijeda igasne na sljede6oj tematskoj sjednici. Istakao da je edukacija imama strate§ko pitanje
za Islamsku zajednicu i ̂  o njemu trebamo svi razgovarati. Naveo je da je nedavno prof.
Olivier Roy na jednoj konferenciji naveo FIN kao model, kako teba orgaizirati edukaciju
imama u Evropi.

Prof. dr. Asim ZubCevid je iznio vlastite dileme i da mu nije jasno da li je prerano za ove
prijedloge.

Doc. dr. Samedin Kadic smatra da ovaj dokument sa prijedlozima preuranjem, pa cak i da
moie biti §tetan, jer jo§ nije ni§ta konkretno predloieno u reformi i vi§e djeluje kao sindikalni
stavovi.

Prof. dr. Nedim Begovi6 je kazao da su naSi prijedlozi u ovoj fazi rasprave naCelnog karaktera
i da o konkretnijim prijedlozima moiemo kasnije razgovarati. Takoder je kazao da kada
u5esnici u raspravi iznose stavove da se oni trebaju bazirati na analizama i iinjenicama, kako
bi donosioci odluka mogli donijeti najbolja ije§enja. Takoder je naglasio da svaki 51an
akademske zajednice ima pravo na vlastite stavove i njihovo zastupanje, ali i da je neophodno
po§tovati usvojene odluke na Vijedu Fakulteta (vainost normativne kulture). Stavovi koje je
menadiment Fakulteta zastupao na prva dva savjetovanja o reformi upravo su utemeljeni na
ranije usvojenim izvje§tajima, analizama, zakljudcima i odlukama Vijeca.

Prof. dr. Amrudin Hajrid je kazao da bi trebali ponuditi konkretne prijedloge. Spomenuo je da
u taCci 12. izrazavamo neslaganje koristedi formulacije sa "ukidanjem" i "radikdnim
redizajniranjem" §to treba promijeniti, a trebali smo kazati konkretno §ta bi nama bilo
prihvatljivo. Dodao je da bi mogli iznijeti konkretne prijedloge kao §to je zadrzavanje
Studijskog programa za imame, hatibe i muallime, smanjivanje upisnih kvota i slidno. Istakao
je misljenje da trebamo biti §to konkretniji u prijedlozima.

Prof. dr. Almir Fatid je kazao da smatra da je preuranjeno reagiranje. Upitao je da li nas je
neko pozvao da se oditujemo o reformi na ovaj nadin. Istakao je da ieli podsjetiti da iza
reforme stoji Reisu-l-ulema, Vijede muftija provodi reformu, kao i da osnivad ima pravo da
definira ciljeve reforme. Mi ovdje „pametujemo" osnivadu. Zbog svih dilema koje se namedu,
predloiio je, da pozovemo direlaora dr. Dzevada Hodada. Kazao je da je suzdrzan po pitanju
ovog dokumenta. Razumijem da nije predlozeno ukidanje ved integriranje imamskog
programa.

Dekan je informisao dlanove Vijeda da je, ukoliko se dobro sjeda, u novembru proSle godine
trazio sastanak i bio na sastanku s Reisu-l-ulemom na kojem je bio prisutan i direktor dr.
Dievad Hodzid i da je zamolio da mi sa FlN-a budemo ukljudeni u razgovore o refomi
visokog obrazovanja o kojoj se uveliko govorilo, a da Fakultet do tada nije bio konkretno
upoznat o samoj reformi, mogudim njenim pravcima i eventualno ijeSenjima. Potom su Dekan
i prodekan Begovid u decembru bili u Upravi na sastanku s direktorom dr. Dzevadom i da je
tada redeno da de se otvoriti javna rasprava u kojoj de udestvovati i fakulteti Islamske
zajednice, da je proces otvoren i da su moguda dva ije§enja: da de se donijeti ijeSenja o
izmjenama studijskih programa i nadlemosti pojedinih fakulteta ili de stanje ostati ovakvo
kakvo jeste. Medutim ono §to je nas kao FIN iznenadilo jeste da je ved na drugom sastanku
odrzanom 06.03.2024. godine i to skoro na njegovom samom podetku Direktor vrlo jasno i
kategoridki rekao da de se na FIN-u ukiniti program Islamske vjeronauke i religijske
pedagogije, a da de se Studijski program za imame integrisati s TeoloSkim smjerom.



Prof. dr. hfz. Kenan Music je iznio svoje dileme u vezi procesa reformi, jo§ uvijek nisu
deflnirani ciljevi i problemi koje se namjerava rijeSavati, te da smatra da je znaCajno da Vije6e
iznese svoj stav, da se o ovome ne priCa na ulici.

Prof. dr. Ahmet Aliba§i6 je kazao da proces jeste otvoren, all se mogu nazrijeti konture kuda
reforma ide i da ovaj dokument treba pribliziti na§e stavove.

Prof. dr. Asim Zub5evi6 kazao da bi se mozda dokument trebao formulisati kao informacija ill
smjemice, kao i da mi trebamo organizirati svoje sayjetovanje u vezi reformi.

Prof. dr. Amina Amautovid je kazala da je vrlo vaino da nastupimo zajednidki i jedinstveno
na sljededim sastancima.

Prof. dr. Dina Sijamhodiid-Nadarevid podriava prijedlog prof dr. Nedzada Grabusa da se
sastanemo za sedam dana. Profesorica je istakla vainost pitanja matiCnosti.

Prof dr. Zuhdija Hasanovic je istakao da zelimo doci do sto boijih ijeSenja. Kazao je da
smatra da ovaj dokument treba biti na§ "zivi dokument", kao naSa platforma koju treba u
kontinuitetu, kako se budu organizirali sastanci, tako i diskutirati i „dopunjavati". Dodao je da
ukoliko zelimo ijeSavati probleme svakako treba da imamo §iru sliku i da o problemu
raspravljamo Sto cjelovitije.

Doc. Kadid je rekao da ima dojam da se ne razgovara na bazi dinjenica i da nije tadno da se
ukida imamski program. Neozbiljno je da „dar§ija" prida da Rijaset ukida FIN.

Dekan se sloiio sa docentom Kadidem da nije dobor da „dar§ija" prida o Fakultetu, ali da to
nije prvi put. Prilikom nedavne posjete Fakultetu inspektor je citirao rijedi izredene na Vijedu.

Prof dr. Nedim Begovid istakao da dokument ide u pravcu da se stavljamo raspolaganje u
procesu reformi, da ielimo udestvovati i da damo svoj doprinos u iznalazenju najboljih
ijeSanje.

Dekan je kazao da su naSi prijedlozi nadelne prirode, te da smatra da treba da se kao Vijede
oditujemo o procesu reformi, da je mogude da se sve krivo shvati pa i ovaj dokument da bude
shvaden kao sindikalno javljanje, ali da je bez obzira na takva moguda razmiSljanja, Vijede
pozvano da raspravija o sudbini visokog obrazovanja u Islamskoj zajednici i svojoj vlastitoj
sudbini i da donosi svoje stavove. Cinjenica da ima svrSenika nekog studijskog programa na
birou ne znadi da se taj program automatski treba ugasiti. Smatra da se Vijede treba sastati i
nakon Tredeg sayjetovanja.

ZavrSavajudi diskusiju po tredoj tadci dekan je iznio stav da su se u raspravi jasno uodila dva
moguda zakljudka.

U raspravi o terminima dostavljanja pismenih prijedloga i terminu odredavanja tematske
sjednice je izneseno viSe prijedloga, a nakon usaglaSavanja Dekan je predloiio Vijedu
zakljudak da se prijedlozi dostave do kraja radnog vremena u detvrtak 25.04.2024. godine, a
da se tematska sjednica odrzi u ponedjeljak 29.04.2024. godine.

Drugi zakljudak jeste da se organizuje tematska sjednica Vijeda na kojoj de se razmatrati
materijali i diskusije sa tredeg savjetovanja o reformi i na kojoj de predloiiti zakljudke Vijeda
kojima de ovo tijelo izraziti svoj stav prema dotadaSnjim stavovima i prijedlozima iznesenim
na sastanku.

Oba zakljudka su usvojena jednoglasno.

Sjednica je zavrSena u 12:58 sati.
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